
Význam, organizace a průběh výstavy 

Ještě před pár lety byl v ČR chov křečků živelný, nikým neorganizovaný a zcela bezkoncepční. 

Byl výhradně v rukou dětí či komerčních chovatelů, produkujících mládˇata pro zverimexy. 

Chovatelé neměli žádné chovatelské cíle, ostatně neměli k dispozici ani žádné informace o 

genetice, standardu křečka, neexistovaly rodokmeny. Zvířata se připouštěla náhodně, bez 

ohledu na jejich kvalitu, do chovu byli používáni i jedinci netypičtí nebo nekvalitní, například 

příliš malí.  Díky absenci průkazů původu docházelo k velmi úzké příbuzenské plemenitbě, 

nikdo navíc neměl zájem dovážet křečky od dalších chovatelů z jiných koutů republiky nebo 

dokonce ze zahraničí. Proč také? Mládˇata se rozdala kamarádům nebo skončila ve 

zverimexu jako budoucí hračky pro děti či krmná zvířata pro plazy. Chovatel neměl a ani 

nemohl mít žádné ambice odchovat krásné a kvalitní jedince – stejně se jimi nemohl  nikde 

pochlubit. Vznikem Českého křeččího klubu se situace výrazně změnila. Došlo k velkému 

rozvoji chovu křečka syrského nejen jako mazlíčka či krmného zvířete, ale také jako zvířete 

výstavního. Velké množství barev, kreseb a různé typy osrstění se staly chovatelskou výzvou 

už nejen pro děti a komerční chovatele (řekněme spíš množitele), ale především pro 

chovatele seriozní, kterým jde nejen o zvířata zajímavých barev, ale především o zvířata 

exteriérově pěkná a zdravá.  Pořádání dvou výstav v ČR ročně umožňuje chovatelům 

porovnat svůj chov s dalšími chovateli z celé republiky i ze zahraničí. Výstavy  jsou nesmírně 

důležité a nezbytné pro šlechtění jakýchkoliv zvířat – atˇuž psů, koček nebo křečků. Kde jinde 

posoudí chovateli renomovaný rozhodčí kvalitu jeho chovanců, kde jinde se má chovatel 

dozvědět „co vlastně doma má“? Ne každý chovatel je odborník, zkušenosti se sbírají po léta 

a zejména pro začátečníky je výstava obrovským zdrojem informací. Křeček syrský má svůj 

standard, který si sice lze přečíst, ale pozorování samotného posuzování je přece jen 

mnohem názornější. Výstava je setkáním chovatelů, doslova „burzou“ vědomostí a 

zkušeností, příležitostí nejen k porovnání kvality zvířat, ale také možností nákupu či výměny 

chovatelského materiálu či odprodeje chovatelských přebytků. V neposlední řadě slouží jako 

propagace chovu – návštěvníci mají možnost vidět obrovskou variabilitu křečka syrského, 

dostane se jim kvalifikovaných rad ohledně chovu (což bohužel velice často neplatí při koupi 

křečka ze zverimexu) a mohou si zakoupit zdravé mládě z registrované chovatelské stanice, 

pečlivě odchované, bez parazitů a z uvážlivě zvoleného nepříbuzného spojení. Český křeččí 

klub má své stanovy, takže prodej mládˇat mladších čtyř týdnů nebo mládˇat s menší 

hmotností než x g není na výstavě na rozdíl od zverimexu povolen. Všechna zvířata navíc 

projdou veterinární přejímkou. 

S problematikou čistokrevného chovu a šlechtění neobeznámení lidé často nahlížejí na 

výstavy z neznalosti jako na zbytečné přehlídky nebo dokonce jako na „týrání“ zvířat. 

K tomuto zavádějícímu názoru může přispět i dosud jediná zmínka o vystavování křečků a 

křečíků v české literatuře, kterou  najdeme v jinak velice zdařilé knize od Hany a Vladimíra 

Motyčkových Křečci a jejich chov 

(,vydavatelství Grada).  



Hned v úvodu kapitolky o výstavách najdeme větu „Z našeho hlediska je to obzvláště 

rafinovaná forma týrání zvířat, na kterou žádné zákony na jejich ochranu neplatí a naopak se 

jim dostává všemožné propagace.“.    Toto je jednoznačně ničím nepodložený a naprosto 

zcestný blábol, který nemá v odborné publikaci co pohledávat, a který pouze dokumentuje 

skutečnost, že autoři evidentně nikdy žádnou výstavu v ČR nenavštívili. Ostatně ani nemohli, 

neboťˇ kniha je psána v roce 2007, tedy v době, kdy se chovatelství křečků a křečíků s PP u 

nás prakticky nevyskytovalo, tudíž zde neprobíhaly ani žádné výstavy specializované na tyto 

hlodavce. Výstavy (tudíž i výstavy hlodavců) jsou zákonem velice dobře zaopatřeny a věřte, 

že zákony na veřejné vystupování zvířat jsou velmi přísné samy o sobě, navíc se o pohodlí 

zvířat stará i výstavní řád pořadatelského klubu a veterinární dozor.  (Ten, kdo pochybuje, si 

může oba soubory stáhnout a pročíst zde: http://ceskykrecciklub.cz/czech/ckk.htm ) 

Mimochodem, pokud by se autoři chtěli podívat, jak vypadá skutečné týrání zvířat, vřele doporučuji 

navštívit nějakou teraristickou burzu, kde jsou hlodavci (křečky nevyjímaje) nabízeni jako krmná 

zvířata. Namačkáni po desítkách v nevětraných lodnách, často bez vody, na znečištěné podestýlce, 

pokousaní a vystresovaní tam čekají na svůj neblahý osud.  Ale to jen na okraj… 

Výstavy se v ČR konají dvakrát ročně, a jsou pořádány Českým křeččím klubem, sídlícím 

v Praze. V tomto článku se budu věnovat výhradně českým výstavám pořádaným tímto 

klubem.  

 Vystavovatelé se se svými opečovávánými svěřenci sjedou z celé republiky i blízkého 

zahraničí. Zvířata jsou po celé konání výstavy umístěna v přepravkách svých majitelů, které 

mají určené minimální rozměry  180 cm čtverečních na jedno zvíře . Samozřejmostí je 

podestýlka, zdroj tekutin (nejčastěji v podobě vodnatého ovoce či zeleniny, což pouštním 

křečkům vůbec nevadí, navíc si vodu nemůžou vylít do podestýlky, která takto zůstane 

suchá) a s přiměřeným množstvím krmiva.  

Před zahájením výstavy se všichni vystavovaní a prodejní křečci podrobí bezkontaktní 

veterinární prohlídce, aby se předešlo nakažení zúčastněných zvířat jakoukoli nemocí nebo 

vnějšími parazity.   „Bezkontaktní“ v tomto případě znamená, že se přepravka s křečkem 

ukáže veterinárnímu lékaři, který posoudí, zda zvíře nejeví  příznaky onemocnění a zda je 

v dobré kondici.  Nicméně žádný vystavovatel nebo prodejce  si nebude kazit reputaci tím, že 

předvede nemocná zvířata...  Z bezpečnostních důvodů platí po celou dobu trvání výstavy 

zákaz hlazení vystavovaných křečků, na ně může sahat pouze jejich majitel a osoby, s jeho 

svolením. 

Argument, že křečci jsou zvířata s večerní a noční aktivitou a na výstavě jsou tedy nadměrně 

rušeni ze spánku bych také nepovažovala za příliš přesvědčivý. Křeček většinu cesty na 

výstavu i z výstavy prospí a během ní je bezpodmínečně vyrušen jednou (v případě jeho 

výhry dvakrát), jinak opět spí nebo si po přepravce šmejdí. Na žádném křečkovi jsem nikdy 

nepozorovala ani náznak stresu. S přepravkami se nehýbe, nikam se neodnášejí ani se s nimi 

netřepe. Výstava není rockový koncert, nepanuje zde žádný nadměrný hluk, pouze běžný 



„šum“, který spící zvířata ani neregistrují.  Naopak – při posuzování se v sálu  dodržuje klid a 

ticho. 

Kosmetické úpravy (které jsou rovněž zmiňované ve výše uvedené knize), vodítka, postroje a 

oblečky jsou přísně zakázány. Pozor, za kosmetickou úpravu se považuje i zastřižení 

nežádoucích delších chloupků, např. u dlouhosrstých samiček! Dovolené je pouze pročesání 

srsti u dlouhosrstých křečků. Další věcí zmiňovanou iracionálními nepřáteli výstav jsou 

údajné „koupele v šamponech“. Křeček o svou srst pečuje svědomitě sám a koupání je tedy 

zbytečné. Navíc je zde nebezpečí prochladnutí, které může u tak malého hlodavce skončit 

velmi špatně, proto nevím o žádném vystavovateli, který by křečka takovému riziku (navíc 

úplně zbytečně) vystavoval.  

Posuzovatel do křečka rozhodně nešťouchá tužkou ani ho nenutí lézt po mřížce ( tyto dvě 

metody jsou uváděny opět v knize Křečci a jejich chov). Posuzování probíhá tak, že křeček je 

za přísných hygienických pravidel zvážen na digitální váze a poté podán (v průhledné 

krabičce bez víka, která je pro každého jedince nová) posuzovateli (ten má z hygienických 

důvodů jednorázové chirurgické rukavice).  Posuzovatel zvíře prohlíží, někdy rukou opatrně 

usměrní, když se chce křeček z krabičky vydat na průzkum, někdy na křečka zamlaská, aby  

nastražil uši – jsou pak lépe vidět proporce hlavy a uší. Po posouzení je zvíře  navráceno do 

rukou majitele, který ho přemístí do výstavní přepravky, často ho při tom odmění pamlskem. 

Tím celé „rafinované týrání zvířat“ končí, křeček spokojeně pokračuje ve spánku. 

Průběh výstavy je dodržován pořadateli, posuzovateli i samotnými vystavovateli. Pořadatelé 

nemohou samozřejmě za to, pokud se některý majitel vystavovaného křečka nechová 

vhodně ke svému chovanci – pouze ho mohou napomenout, v případě porušení řádu či 

patřičného zákona z výstavy vyloučit. Ale i pro vystavovatele jsou křečci především mazlíčci, 

takže podobné situace pořadatelé řešit obvykle nemusí. 

Výstava sama o sobě je nákladnou záležitostí, prodělečnou pro klub – pronájem prostor, 

zhotovení cen a pohárů – to vše je finančně náročné a nelze to pokrýt z v podstatě velmi 

symbolických členských příspěvků a přihlašovacích poplatků. Pořadatelé a posuzovatelé 

věnují přípravě a průběhu výstavy svůj volný čas bez nároku na odměnu, jen z čirého nadšení 

a zájmu o rozvoj chovu. Ani pro vystavovatele není výstava výdělečnou záležitostí a to ani 

v případě, že jejich zvíře zvítězí nebo se výborně umístí, jak se mnozí návštěvníci domnívají. 

Ceny nejsou peněžité a spočítáme-li náklady na cestu, mnohdy přes celou republiku, výstavní 

poplatky a samozřejmě nutnost zakoupení požadovaných výstavních boxů, zjistíme, že každý 

„vystavovatel“ je v minusu, bez ohledu na to, s jakým výsledkem výstavu opouští. O 

výstavách křečků tedy platí totéž co o výstavách všech čistokrevných zvířat – jedná se o 

koníček provozovaný s láskou a dotovaný chovateli. Bez nadšení ze strany pořadatelů a 

chovatelů by probíhat nemohly. 

Závěrem lze říci, že výstava je přehlídkou celoroční chovatelské práce, současné úrovně 

chovu v republice, je setkáním chovatelů a milovníků křečků, místem k navázání nových 



kontaktů a přátelství, cestou jak získat nové znalosti a zvýšit svou odbornost, ale 

v neposlední řadě také setkáním lidí, které spojuje jeden koníček, atˇuž jsou to chovatelé 

nebo „jen“ majitelé domácího mazlíčka.  

 

A proč se výstavy vlastně pořádají? Ne pro peněžní zisk (výstava je ryze prodělečná – když si 

spočítáme náklady na pořízení přepravek, náklady za cestu, za přihlášky – opravdu se 

nejedná o zanedbatelné částky, navíc výhrou není žádná finanční odměna, pouze krmení či 

vybavení pro křečky), ale ani pro výhru samotnou. Jde především zjistit, jaké má náš 

chovanec (často i zvíře, které má být později zařazeno v chovu) vady, naopak ukázat 

ostatním chovatelům jeho přednosti, sejít se se známými (nebo nalézt nové) a celkově si užít 

pěkný den, jehož náplní je činnost, která nás všechny chovatele, vystavovatele i „jen“ 

majitele sbližuje. Samozřejmě, že je pěkné si domů odnést kokardu nebo dokonce pohár, ale 

především si odneseme zážitky, nové zkušenosti a třeba i nového chlupatého člena rodiny ☺.  

 

Martina Lukešová, chovatelská stanice „Z Azkabanu“ 

http://chs-zazkabanu.webnode.cz/ 


